ΤΟ ΥΠΟΚΕΙΜΕΝΟ
Το υποκείμενο είναι το ονοματικό σύνολο για το οποίο γίνεται λόγος στην πρόταση και φανερώνει ποιος ενεργεί ή δέχεται μια ενέργεια ή βρίσκεται σε μια κατάσταση.

Το υποκείμενο βρίσκεται πάντοτε σε πτώση ονομαστική.

π.χ. Οι μαθητές γράφουν διαγώνισμα.

Για να βρούμε το υποκείμενο σε μια πρόταση, χρησιμοποιούμε την ερωτηματική αντωνυμία ποιος (ποιοι), ποια (ποιες), ποιο (ποια).
π.χ. Ο ήλιος λάμπει. (Ποιος λάμπει;           Ο ήλιος: υποκείμενο)
.
Οι μορφές του υποκειμένου:

	Ουσιαστικό
	Η Ελένη ακούει μουσική.

	Αντωνυμία
	Εγώ πήρα την απόφασή μου.

	Ουσιαστικοποιημένο

επίθετο
	Οι νέοι είναι τολμηροί.

	Μετοχή με άρθρο
	Ο πεινασμένος καρβέλια ονειρεύεται.

	Πρόταση με άρθρο
	Το ότι είπες ψέματα με στεναχώρησε πολύ.

	Πρόταση χωρίς άρθρο
	Φαίνεται ότι θα βρέξει σήμερα.

	Άλλο μέρος του λόγου χωρίς άρθρο
	Δεν τον απασχολεί καθόλου το αύριο.


Υποκείμενο ενός ρήματος μπορεί να είναι πρόταση χωρίς άρθρο. Η πρόταση αυτή μπορεί να είναι:

α. Δευτερεύουσα αναφορική πρόταση.
π.χ. Όποιος θυμάται την ιστορία ας μας τη διηγηθεί.

β. Δευτερεύουσα ονοματική, η οποία μπαίνει ως υποκείμενο σε απρόσωπα ρήματα και απρόσωπες εκφράσεις.

π.χ. Πρέπει να έρθεις αμέσως. (βουλητική πρόταση, υποκείμενο στο απρόσωπο ρήμα πρέπει).

π.χ. Φαίνεται ότι θα βρέξει αύριο. (ειδική πρόταση, υποκείμενο στο απρόσωπο ρήμα φαίνεται).

Απρόσωπα λέγονται τα ρήματα που βρίσκονται στο γ΄ ενικό πρόσωπο και δεν έχουν υποκείμενο πρόσωπο ή πράγμα αλλά ολόκληρη πρόταση.

Απρόσωπα ρήματα είναι: 

· Τα ρήματα πρέπει, πρόκειται, συμφέρει, μέλλει, συμβαίνει, ταιριάζει, ενδέχεται, νοιάζει, λαχαίνει. π.χ. Δεν πρόκειται να έρθω.

· Όσα φανερώνουν φυσικά φαινόμενα, όπως βρέχει, βροντά, φυσά, χιονίζει, χαράζει, φέγγει, ξημερώνει, βραδιάζει, νυχτώνει, χειμωνιάζει, καλοκαιριάζει. π.χ. Από το πρωί χιονίζει.

· Το γ΄ ενικό πολλών ρημάτων τα οποία απαντούν και ως προσωπικά, όπως λέγεται, διαδίδεται, ακούστηκε, αξίζει, μοιάζει, αναγγέλλεται, ανακοινώνεται, υποτίθεται, συμπεραίνεται, φαίνεται, αρκεί, φτάνει, πειράζει, ανησυχεί, μπορεί, τυχαίνει, είναι, χρειάζεται, αποφασίζεται, αρμόζει, απαιτείται, απαγορεύεται, γίνεται κ. λπ. π.χ. Υποτίθεται ότι ξέρεις καλά τη δουλειά σου.

Απρόσωπες εκφράσεις είναι οι εκφράσεις που επίσης δεν παίρνουν υποκείμενο  πρόσωπο ή πράγμα (αλλά ολόκληρη πρόταση) και σχηματίζονται από:

· Τα ρήματα είναι ή υπάρχει + ουσιαστικό. π.χ. Είναι ώρα να πω την αλήθεια.

· Το ρήμα είναι + ουδέτερο επιθέτου ή μετοχής. π.χ. Είναι κακό να αδικείς τους συνανθρώπους σου.

· Το ρήμα είναι + επίρρημα (τροπικό). π.χ. Καλύτερα είναι να σε δει πρώτα κάποιος γιατρός.

